

СОДЕРЖАНИЕ

ТЕМА НОМЕРА:

ГИБЕЛЬ СССР: ФАКТОРНЫЕ ОСНОВАНИЯ ЦИВИЛИЗАЦИОННОЙ КАТАСТРОФЫ. К 30-ЛЕТИЮ ТРАГИЧЕСКИХ СОБЫТИЙ РАСПАДА СОЮЗА СОВЕТСКИХ СОЦИАЛИСТИЧЕСКИХ РЕСПУБЛИК

Бабурин С. Н., Багдасарян В. Э., Ивашов Л. Г., Катасонов В. Ю., Маслов Д. В., Реснянский С. И., Степанян А. О., Сулакшин С. С. Гибель СССР: факторные основания цивилизационной катастрофы. К 30-летию трагических событий распада Союза Советских Социалистических Республик 6

КРУГЛЫЙ СТОЛ

Смоленский Н. И., Маслов Д. В., Багдасарян В. Э., Журавлёв С. В., Яснитский Н. А. Проблема формирования исторического сознания в современной России 42

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Володихин Д. М. Изображения святого Георгия («копейный ездец») и конного царя на русских монетах XV–XVIII веков 78

Захаров В. Н. Внешняя торговля России при Петре I 91

Маслова О. Б., Линец С. И., Едигарова Г. Н. «Существующая сеть детских учреждений не в силах вместить всей армии беспризорных детей...». Детские дома как основная форма ликвидации беспризорности на Ставрополье и Тереке в 1920-е гг. 104

Калинин Д. А. Советская наградная система: обзор источников 114

Колокольчикова Р. С. Антропогенное воздействие целлюлозно-бумажных предприятий на окружающую природную среду как фактор формирования экологического кризиса на Европейском севере России в позднесоветский период (на примере Котласского целлюлозно-бумажного комбината) 123

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

Морозова Т. П. Сокол как солярный символ в Древнем Египте и у славян-язычников 134

Алёхина Н. В., Ключев С. А. История Древнего Рима как подтверждение актуальности концепции азиатского способа производства 141

ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ

Тетерин П. В. Осмысление причин развязывания холодной войны в англоязычной историографии 150

Суханова Н. И. Концепция «национального вопроса» в работах Ленина до 1917 г. 160

ПОЛИТИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОТНОШЕНИЙ, ГЛОБАЛЬНОГО И РЕГИОНАЛЬНОГО РАЗВИТИЯ

Мальцев К. Г., Мальцева А. В., Ломако Л. Л. К различению «партизана» и «террориста» в двух парадигмах политического 173

Петросян Э. Б. Российское присутствие в Нагорном Карабахе: анализ геополитической ситуации 185

CONTENT

THEME OF THE ISSUE:

DEATH OF THE USSR: FACTORIAL FOUNDATIONS OF A CIVILIZATIONAL CATASTROPHE. ON THE 30TH ANNIVERSARY OF THE TRAGIC EVENTS OF THE COLLAPSE OF THE UNION OF SOVIET SOCIALIST REPUBLICS

S. Baburin, V. Baghdasaryan, L. Ivashov, V. Katasonov, D. Maslov, S. Resnyansky, A. Stepanyan, O. Sulakshin. Death of the USSR: Factorial Foundations of a Civilizational Catastrophe. On the 30th Anniversary of the Tragic Events of the Collapse of the Union of Soviet Socialist Republics. 6

ROUND TABLE DISCUSSION

N. Smolensky, D. Maslov, V. Bagdasaryan, S. Zhuravlev, N. Yasnitsky. The Problem of the Formation of Historical Consciousness in Modern Russia 42

NATIVE HISTORY

D. Volodokhin. The Equestrian Images of St. George («Rider With Spear») and Tzar on Russian Coins of the 15th–18th Centuries 78

V. Zakharov. Russia's Foreign Trade Under Peter the Great. 91

O. Maslova, S. Linets, G. Edigarova. «The Existing Network of Orphanages is Unable to House the Army of Homeless Children...». Orphanages as the Main Form of Liquidation of Homelessness in the Stavropol and Terek Regions in the 1920s. 104

D. Kalinin. The Soviet Award System: a Review of Sources 114

R. Kolokolchikova. Anthropogenic Impact of Pulp and Paper Enterprises on the Environment as a Factor Leading to the Ecological Crisis in the European North of Russia in the Late Soviet Period (The Case Study of the Kotlas Pulp and Paper Mill) 123

GENERAL HISTORY

T. Morozova. Falcon as a Solar Symbol in Ancient Egypt and Among the Pagan Slavs. 134

N. Alekhina, S. Klyusov. History of Ancient Rome as a Confirmation of the Relevance of the Asian Mode of Production Concept. 141

HISTORIOGRAPHY, SOURCE-STUDY AND METHODS OF HISTORICAL RESEARCH

P. Teterin. Understanding the Causes of the Outbreak of the Cold War in English-Language Historiography. 150

N. Sukhanova. The Concept of the «National Question» in the Works of Lenin Before 1917 160

POLITICAL PROBLEMS OF INTERNATIONAL RELATIONS, GLOBAL AND REGIONAL DEVELOPMENT

K. Maltsev, A. Maltseva, L. Lomako. On Distinction Between «Guerrillas» and «Terrorists» in Two Paradigms of the Political. 173

E. Petrosyan. Russia's Presence in Nagorno-Karabakh: Analysis of Geopolitical Situation. 185